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وزیر ارشــاد دولت روحانی گفت: حکمرانی معیوب بر نسل 
نخبه باعث شد، نسل استارت آپی و مدیریتی فرار را بر قرار 

ترجیح دادند. ۶۰ درصد ترجیح می دهند مهاجرت کنند.
به گزارش خبرنگار ایلنا،  سیدرضا صالحی امیری در نشست 
آسیب شناســی مهاجرت نخبگان گفت: جای تاسف است 
که بعد از ۴۰ ســال کار فرهنگــی دغدغه مهاجرت را بیان 
می کنیــم، هیچکس بــا مهاجرت مشــکلی ندارند و هیچ 

کشوری آن را تهدید فرض نمی کند.
این فعال سیاسی گفت: مهم ترین مشکل ما دسترسی آماری 

اســت و مسئولین امر باید خجالت بکشند آمار را در اختیار 
پژوهشــگران نمی گذارند و ما باید از مراکز مهاجر پذیر آمار 
بگیریــم که بین ۶ تا ۸ میلیون آمــار مهاجرتی را داریم . ما 
کمترین مهاجرت و بیشــترین فرار نخبگان را داریم و باید 
پاسخ داد چرا فرار نخبگی صورت می گیرد.  علت را در بیان 

مسئله حکمرانی معیوب دانستیم.
وی افزود : حکمرانی معیوب بر نسل نخبه باعث شد، نسل 
اســتارت آپی و مدیریتی فرار را بر قــرار ترجیح دادند. ۶۰ 
درصد ترجیح می دهند مهاجــرت کنند چه کردند که ۶۰ 

درصد ترجیح می دهند اینجا زیست نکنند و میل مهاجرت 
در میان دانشجویان در ســال ۱۴۰۱ به ۶۸ درصد رسیده 
اســت، نظام حکمرانی باعث و عامل رانش نسل فرهیخته 

و نخبه ماست.
صالحی امیری گفت: فرض کنیم همه تحریم ها برداشــته 
شــود، برجــام بازگردد چه می تواند توســعه را به کشــور 
بازگرداند؟ توسعه گران ما رخت بربسته اند. نکته بعدی افول 
ســرمایه اجتماعی است.  بعضی از ســنجه ها بی اعتمادی 
عمومی را ۸۵ درصد نقل کرده اند. نکته بعدی انزوانشــینی 

نخبگان و بر مسند نشستن ناکارآمدان است.
وی افزود: نکته بعدی فســاد در ساختار و متن است. فساد 

چای دبش را با روان مردم چه کرده است؟ 
صالحی امیــری گفت: وقتی عقلانیت در بخشــی از نظام 
تصمیم گیری وجود ندارد، وقتی که رادیکالسم درکشور قد 
علم می کند، وقتی مسائل آب و خشکسالی و محیط زیست، 
مسئله دخالت در حریم خصوصی، حجاب و مسدود کردن 
شبکه های اجتماعی روبه رو می شویم حق بدهیم نگرانی در 

جامعه زیاد می شود.

علی اکبر صالحی بیان کرد: الان مهاجرت از دانشگاه ها عبور کرده و به آموزش 
و پرورش رســیده اســت، حتی یک نفر به من گفت مهاجرت به کودکســتان 
رسیده است، کسانی که دارای وضعیت مالی خوبی هستند کودک شان را از دوره 

کودکستان به خارج از کشور می فرستند.«.
 به گزارش خبرآنلاین، نشســت »آسیب شناســی مهاجرت نخبگان« در خانه 
اندیشــمندان علوم انســانی ایران برگزار شــد. علی اکبر صالحی، رئیس سابق 
ســازمان انرژی اتمی، در این جلسه خسارت های مالی مهاجرت نخبگان اشاره 
کرد، او گفت: »برای خروج هر نخبه ۵ میلیون دلار ســرمایه از کشور از دست 
می رود، زیان مالی مهاجرت نخبگان در ســال ۱۳۹۳ بیش از ۳۸ میلیارد دلار 
برآورد شده اســت، بنابر آمار مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۹۸ تعداد ۶۰ 
هزار نفر از ایرانی هایی که مهاجرت کردند در گروه مهاجران نخبه دســته بندی 

شدند، مانند افراد حاضر در المپیادهای علمی و رتبه های برتر کنکور.

او ادامــه داد: چند مشــکل درخصوص مهاجــرت نخبگان داریــم، یک رفتار 
غیرعقلایی با دو تابعیتی ها به ویژه در مراکز علمی اســت، دو هراس امنیتی در 

مراکز علمی کشور، در دانشگاه نگرانی و هراس امنیتی وجود دارد.
 صالحی بیان کرد: به مسئولین گفته می شود نخبگان دارند مهاجرت می کنند، 
برخی شــان می گویند »خب بروند.« این خیلی عجیب و ترویج گفتمان هرکی 

می خواهد برود است.
 او ادامه داد: از رئیس مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست جمهوری خبری 
شنیدم که تعجب کردم، گفتند ما در بررسی مهاجرت ها وقتی از جوانان سوال 
کردیم به ما گفتند که »نمی خواهیم در ایران باشیم« نه این که مشکل معیشتی 
داشــته باشند، بلکه نمی خواهند در ایران باشند، چندین بار خبر را خواندم که 
شــاید اشتباه باشد، اگر این خبر درســت باشد خیلی خطرناک است چراکه ما 
دیگر هیچ نقطه امیدی برای جوان نگذاشــتیم.  صالحی گفت: الان مهاجرت از 

دانشــگاه ها عبور کرده و به آموزش و پرورش رسیده است، حتی یک نفر به من 
گفت مهاجرت به کودکستان رسیده است، کسانی که دارای وضعیت مالی خوبی 

هستند کودک شان را از دوره کودکستان به خارج از کشور می فرستند.

صالحی امیری تشریح کرد

نظام حکمرانی معیوب عامل فرار نخبگان از کشور 

علی اکبر صالحی:

هراس امنیتی در دانشگاه ها وجود دارد

قاضی القضات:
از دایره عدالت و عدالت ورزی خارج نشویم

رئیس قوه قضائیه گفت: ما مسئول تحقق و بسط عدالت هستیم؛ برای این منظور، 
ابتدا باید عدالت در گفتار و مواضع و رفتار ما تجلی داشته باشد و اهتمام داشته 

باشیم که خدای ناکرده از دایره عدالت و عدالت ورزی خارج نشویم.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام محسنی اژه ای، روز گذشته )دوشنبه( طی سخنانی 
در نشســت شورای عالی قوه قضاییه، ضمن تسلیت شهادت حضرت امام موسی 
کاظم علیه السلام و گرامیداشت ایام الله دهه فجر، اظهار کرد: ما مسئول تحقق و 
بسط عدالت هستیم؛ برای این منظور، ابتدا باید عدالت در گفتار و مواضع و رفتار 
ما تجلی داشته باشــد و اهتمام داشته باشیم که خدای ناکرده از دایره عدالت و 
عدالت ورزی خارج نشویم. قاضی القضات با اشاره به بازدید امروز خود از نمایشگاه 
دســتاورد های فناورانه قضایی، گفت: اقدامــات و ابتکارات »مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضاییه« طی یک ســال اخیر، قابل تقدیر است؛ در نتیجه اقدامات 
صورت گرفته در این حوزه، در برخی امور از میزان هزینه ها کاســته شــده و بر 
سهولت و سرعت خدمت رسانی به مردم در مراجع قضایی افزوده شده است؛ این 

مسیرِ آغاز شده باید با قدرت ادامه یابد. 
حجت الاســلام محسنی اژه ای در ادامه ضمن اشــاره به دستاورد های »سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور« و همچنین دادگستری ها در توسعه خدمت رسانی به 
مردم، به اقدامات صورت گرفته در »مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه« اشاره 
کــرد و گفت: مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه، رویکرد خود را تغییر داده و 
بر نگاه و جنبه صیانتی خود افزوده است. البته در موارد و مواقع لزوم، متخلفین، 
از ناحیــه مرکز حفاظت و اطلاعات، تحت تعقیب قرار گرفتند و اقدامات قانونی 

در قبال آن ها انجام شد.
رئیس قوه قضاییه همچنین به اقدامات و دســتاورد های »ســازمان زندان ها و 
اقدامات تأمینی و تربیتی کشــور« نیز اشاره کرد و بیان داشت: اقدامات سازمان 
زندان هــا طی یک ســال اخیر در راســتای بهبود وضعیت زنــدان و زندانیان، 
قابل تقدیر اســت؛ در سالی که گذشت ســازمان زندان ها، تلاش های مطلوبی 
را در راســتای بازاجتماعی کردن زندانیان، حرفه آمــوزی برای آن ها و توجه به 

خانواده های زندانیان، انجام داد.

واکنش شمخانی به ادعای ترامپ
دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی گفت: به دلیل روابط نزدیک ایران با عراق 
و همچنین رعایت ملاحظات همســایگی، نیم ســاعت قبل از انجام عملیات 
عین الاســد، موضوع صرفا به نخست وزیر وقت عراق به صورتی اطلاع رسانی 

شد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، دریابان علی شــمخانی مشاور سیاسی مقام 
معظــم رهبری در گفتگوی اختصاصی با نورنیوز ضمن تکذیب اظهارات اخیر 
دونالد ترامپ رییس جمهور ســابق آمریکا در خصوص تماس ایران با آمریکا 
قبل از حمله موشکی به پایگاه عین الاسد گفت: بر اساس تصمیم مورد اجماع، 
مقرر شــد، عملیات موشــکی پرحجم بر علیه پایگاه عین الاسد که مهمترین 
پایگاه آمریکا در عراق به شــمار می رود برای دستیابی به حداکثر تخریب به 

صورت کاملا غافلگیرانه انجام شود.
آنگونه که نورنیوز روایت کرده، دبیر ســابق شورای عالی امنیت ملی افزود: به 
دلیــل روابط نزدیک ایران با عراق و همچنین رعایت ملاحظات همســایگی، 
نیم ســاعت قبل از انجام عملیات، موضوع صرفا به نخست وزیر وقت عراق به 
صورتی اطلاع رسانی شــد که امکان پیش بینی تمهیدات حفاظتی خاص از 

سوی آمریکا مقدور نباشد.
شمخانی خاطر نشان کرد: بیان مطالب خلاف واقع از سوی فردی چون ترامپ 
که به دروغگویی شهرت دارد و اکنون نیز با داشتن پرونده های سنگین فساد 
سیاسی،اقتصادی و اخلاقی مجددا به عرصه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 

وارد شده، خیلی عجیب نیست.
وی افزود: اگر احترامی که ترامپ مدعی آن شــده، وجود داشت، طبیعتا خود 
او، پمپئو، بولتون و ســایر مقامات سیاسی و نظامی امریکا که در جنایت غیر 
قابل بخشش به شهادت رساندن سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس و سایر 
فرماندهان مقاومت دست داشــتند، نباید پس از گذشت سالها همچنان پول 

مالیات مردم آمریکا را صرف حفاظت ویژه از خود می کردند.

روزنامه فرهیختگان مجرم شناخته نشد
سخنگوی هیئت منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت: اعضای هیئت 
منصفه، مدیر مســئول و خبرنگار روزنامه فرهیختگان را با اکثریت مطلق آرا 
مجرم نشناختند. به گزارش ایلنا، اکبر نصراللهی بیان کرد: دادگاه رسیدگی به 
پرونده مدیر مســئول و خبرنگار روزنامه فرهیختگان به ریاست قاضی کریمی 
در شــعبه نهم دادگاه کیفری یک برگزار شــد. وی یادآور شد: اعضای هیئت 
منصفه بعد از شنیدن اظهارات شــاکیان و دفاعیات متهمان، مدیر مسئول و 

خبرنگار روزنامه فرهیختگان را با اکثریت مطلق آرا مجرم نشناختند.

جواد امام:
جبهه اصلاحات امکان ارائه لیست ندارد

سخنگوی جبهه اصلاحات با انتشار توئیتی از عدم ارائه لیست انتخاباتی از سوی 
این جبهه در تهران در انتخابات پیش رو خبر داد. به گزارش خبرآنلاین، جواد امام 
ســخنگوی جبهه اصلاحات در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: با توجه به شرایط 
موجود و به استناد راهبرد انتخاباتی و مصوبه مجمع عمومی مورخ ۱۴۰2/۱۱/۱۵، 
جبهه اصلاحات ایران در انتخابات اســفندماه در تهران امکان ارائه لیست ندارد. 
بدیهی اســت جبهه اصلاحات استان ها بر اساس راهبرد انتخاباتی جبهه تصمیم 

خواهند گرفت.

امکان ارائه لیست انتخاباتی
 برای ۱۰۰ حزب و ۱۹ جبهه

دبیر کمیســیون ماده ۱۰ فعالیت احزاب و گروه های سیاسی گفت: ۱۰۰ حزب و 
۱۹ جبهه سیاسی می توانند برای انتخابات لیست ارائه کنند.

عبدالله مرادی در گفت وگو با ایسنا درباره احزاب قانونی که می توانند برای انتخابات 
لیست ارائه کنند، اظهار کرد: ماده ۸ قانون انتخابات صراحت دارد که فقط احزاب 
و جبهه های قانونی می توانند برای انتخابات فهرســت و لیست بدهند. بر همین 
اساس، کمیسیون ماده ۱۰ مصوبه ای داشت که صرفا احزابی می توانند از ماده ۸ 
قانون انتخابات استفاده کنند که در زمان بندی اعلام شده، مجامع عمومی خود را 
برگزار کرده باشند. وی ادامه داد: تا این لحظه ۱۰۰ حزب مجامع عمومی خود را 
در زمان مقرر برگزار کرده اند و همین احزاب می توانند لیست و فهرست بدهند مگر 
اینکه ســایر احزاب هم در فرصت باقی مانده مجامع عمومی خود را برگزار کنند. 

وزارت کشور اسامی این صد حزب را اعلام خواهد کرد.
مرادی با اشاره به فعالیت ۱۹ جبهه قانونی در کشور، گفت: جبهه ها مشکلی برای 
فعالیت ندارند زیرا در زمان ثبت تاسیس، زمان فعالیت خود را اعلام می کنند و بر 

همان اساس می توانند فعالیت کنند.

واکنش زیدآبادی 
به اهدای جایزه قلم مقدس به شریعتمداری

احمد زیدآبدی نوشــت: گویا وزیر ارشــاد جایزۀ »قلم مقدس« را به حســین 
شریعتمداری مدیر مســئول روزنامۀ کیهان داده است. اگر آقای شریعتمداری 
این روزها عزادار نبود، در بارۀ »مقدس« بودن قلم او و درک وزارت ارشاد از این 

واژه، فصلی مشبع می نوشتم.
احمد زیدآبادی، روزنامه نگار در واکنش به اهدای جایزه قلم مقدس به حسین 
شریعتمداری در کانال تلگرامی اش نوشت:  گویا وزیر ارشاد جایزۀ »قلم مقدس« 

را به حسین شریعتمداری مدیر مسئول روزنامۀ کیهان داده است.
اگر آقای شــریعتمداری این روزها عزادار نبــود، در بارۀ »مقدس« بودن قلم او 
و درک وزارت ارشــاد از این واژه، فصلی مشبع می نوشتم اما عجالتاً هیمنقدر 

بگویم که:
مردی تندخو و گزنده زبان و عبوس چهره و پرخاشگر و ناسزاگو، بر جمعیتی وارد 
شد. پرسیدند؛ نامت چیست؟ گفت: رحمت الله! ظریفی در آن میان گفت: حقا 

که نام نعوذبالله برای جنابعالی شایسته تر است!

قضائی

رویداد

احزاب

ویژه

امروز، روزگار عجیبی اســت! همه کسانی که 
در جامعه نقش سیاســی و یــا اقتصادی و یا 
اجتماعی دارنــد، از اوضاع می نالند! عده ای در 
انزوا هستند که به برکت تمامیت خواهی های 
برخی از رجال سیاســت از حقوق سیاســی 
و اقتصادی شــهروندی خود محروم هستند! 
عده ای دیگر که در ارتباط با قدرتند نیز نالانند 
و ظاهرا از این مقــدار حضور در قدرت راضی 
نیســتند! ما ورای گروه های سیاســی مردم 
عزیز و شــریف کشورمان هستند که دارای آه 
و سوز خاصی هستند! خلاصه کلام؛ جملگی از 
اوضاعی که در آن قرار دارند شکوه ها داشته و 

آینده پیش روی را نیز روشن نمی بینند!
به گمان صاحب این قلم، راه صلاح و اصلاح را 
باید در سیره حضرات معصومین )ع( جستجو 
کرد. از آن رهگذر که در ایام شهادت حضرت 
امام کاظم )ع( هســتیم  اجــازه دهید با توجه 
به ســیره آن بزرگوار که خود در سخت ترین 
شــرایط زندگی می کرد، نکاتــی به عرض تان 

برسانم.
کظم غیظ فردی و اجتماعی و سیاسی

خیلی معروف و روشــن است که لقب مبارک 
امام هفتم؛ »کاظم« اســت که نشــان از فرو 
بردن غضــب دارد. غالبا در کتاب های اخلاقی 
فرو بردن خشــم را در مسائل فردی و مواجهه 
با بداخلاقی های محدود خانوادگی و اجتماعی 
معنا می شــود. اما »کظم غیــظ« که در قرآن 
-آل عمران ۱۳۴- از صفات عالی رتبه خوبان 
شمرده شــده؛ دارای یک وسعت قابل تاملی 
اســت. در نگاه عمیقِ اخلاقی و اجتماعی که 
بر »معرفت نفس« اســتوار می شود؛ »کظم« 
نرم کردن هر تندی و سختی است و تندی ها 
شــامل مصادیق مختلفی اســت؛ گاهی تند 
شدن ها از سنخ تندی هایی است که شهروندان 
در مواجهه با سختی های معیشت و وعده های 
کاذبانه مسئولین می بینند و در حالت عصبانیت 
قرار گرفته و راندمان فعالیت آنان پایین آمده 
و در نتیجه خانواده آنان هم در معرض خطر و 

حتا تا مرز فروپاشی قرار می گیرد.
در اینجا لازم اســت که یک نیــروی »کظم 
غیــظ« که خاســتگاه نرم کــردن تندی ها و 
فشــارهای عصبی را عهده دار است وارد شده 
و با رساندن شــهروندان به حقوقشان، جامعه 
را آرام کنــد و جلــوه ای از »کظم و نرم کردن 
تندی ها« شود. از همین قبیل است تندی های 
اجتماعی و تندروی های سیاسی که در جامعه 
نیاز به یک نیروی اندیشــمند و با اخلاق دارد 
تا بتواند با پاســخ های اخــلاق مدارانه -و نه 

ریاســت طلبانه- از همه نیروهــای اجتماعی 
و سیاســی بهره برده و در نتیجه آن تندی ها 
را نــرم کند. در همین جا لازم اســت متذکر 
شوم که حکمرانان موفق، حکمرانانی هستند 
کــه نه تنها با اخلاق و حلــم باعث نرم خوئی 
شهروندانشان می شوند بلکه در برابر دشمن نیز 
با دوری از تصمیمات شتاب زده و عدم تحریک 
آنان، تندخوئی دشمن را نرم می کنند و با یک 
عقلانیت و منش حکیمانــه بهانه تندی را از 
دشمن می گیرند. این وسعت معنای »کظم« 

است و امام کاظم )ع( چنین بوده است.
ظلم و فساد ریشه در 

ریاست طلبی دارد...
گاهی زمانه به گونه رقم می خورد که درجبهه 
مخالــف حق و حقیقــت، افــراد جاهلانه به 
حق کُشــی دســت برده و قدرت را برای خود 
حفظ می کنند. اما این موضوع کلیت ندارد چرا 
که در جبهه تضییع کننده حقوق، هیچ گونه 
جهل دیده نمی شــود، و بلکــه بصورت واضح 
انســان می بیند که عالمانه و عامدانه بر حق و 
حقوق جامعه تیغ می کشــند!! روایت ذیل در 

این موضوع قابل توجه است.
صدوق در کتاب »عیون« نقل می کند؛ سفیان 
بن نــزار می گوید: »روزی بالای ســر مأمون 
ایستاده بودم، گفت: می دانید چه کسی تشیّع 

را به من آموخت ؟ همه گفتند: نه! 
به خدا نمی دانیم، گفت: پدرم  هارون الرشــید 
به من آموخت. یکی از حاضران گفت: چگونه 
چنین چیزی ممکن است با اینکه پدرت افراد 
خاندان پیامبــر را می کشــت؟ مأمون گفت: 
روزی پدرم موســی بن جعفر را احضار کرد و 
فوق العاده به او احترام نمود و در هنگام وداع، 
صورت و چشمانش را بوسید و به ما سه برادر 
-من و امین و مؤتمن- گفت: همراه سرور خود 
برویــد، رکاب مرکب او را گرفته و او را ســوار 
کنید و جامه هایش را درســت کرده، تا منزل 

او را بدرقه کنید!!
 پس از بازگشــتن، وقتی مجلس خالی شــد 
گفتــم: این مرد کــه بود که تــو او را تعظیم 
نمودی و برای او از مجلس خود برخاســتی و 
بر صدر مجلس نشاندی؟ پدرم گفت: این امام 
و حجت خداســت بر مردم و خلیفه خدا میان 
بندگان اوســت. گفتم: این صفت ها که گفتی 
همه از آن توســت. گفت: من بــا زور و اجبار 
و غلبه، در ظاهر پیشــوای این جماعت هستم 
ولی حقیقت این اســت که موسی بن جعفر، 
امام بر حق است. سوگند به خدا او سزاوارتر از 
همه مردم حتی من، به مقام رســول الله است. 

سوگند به خدا! اگر تو که پسرم هستی در مورد 
سلطنت با من ستیز کنی گردنت را می زنم زیرا 
حکومت، پدر و مادر و فرزند نمی شناسد«. این 
نقل تاریخی نشان از یک واقعیت مهمی است 
که ظالمین؛ ظلمشان ریشــه در ندانم کاری 
نیست، اتفاقا برخی از آنان بسیار آگاه و دانای 
به امور هستند، بلکه آنچه ظالم را ظالم کرده 

است ریاست طلبی اوست!
مسئولین سپر جان 

شهروندان هستند و نه بالعکس
در فرهنگ غنی شــیعه؛ رهبران و حاکمان و 
مسئولان سپری هستند تا هر گونه بلاء و فشار 
و سختی بر جامعه تحمیل نشود و شهروندان 
بتوانند بــه آرامی  زندگی کنند. این درســت 
برخلاف فرهنگ مســتبدان اســت که خود و 
فرزندان و خانواده شــان در سفرهای پر هزینه 
و در ناز و نعمت و بهره مندی از بهترین برندها 
هستند و رخســار شریف شان رنگ آفتاب داغ 
تابستان و سرمای زمستان را ندیده و از پشت 
میز خود دســتور به صبر و تحمل به دیگران 
می دهند!! روش امامــت امام کاظم )ع( روش 
خاصی اســت، خود زیر بار فشــارها می رود تا 
شــعیانش در آرامش و زندگی راحت باشند. 
مرحوم کلینی در کتــاب کافی نقل می کند؛ 
حضرت موسی بن جعفر )صلوات الله علیهما( 
فرمودند: »همانا خداوند بر شیعه غضب نمود و 
مرا مخیّر نمود که عقوبت را از طرف آنها تحمل 
کنم و یا خود آنها عقوبت شوند، بخدا قسم من 
آن را به جان خود خریدم و شــیعیانم را حفظ 
ــیعَۀِ  وجَلَّ غَضِبَ عَلیَ الشِّ َ عَزَّ کردم؛ – إنَِّ اللهَّ

ِ بنَِفْسِي.« فَخَیَّرَنيِ نفَْسِي أوَْ هُمْ فَوَقَیْتُهُمْ وَ اللهَّ
رهبران جامعه و ضرورت برپائی 

نشست های مشورتی
در حُسن مشــورت تردیدی نیست، اما همین 
مشــورت وقتی به دائره مدیریت ها و بالاترین 
نقطه آن که رهبری جامعه اســت می رسد، از 
»حُسن« و نیک بودن به »ضرورت« می رسد. 
در فرهنگ قــرآن؛ رهبر جامعــه اگر پیامبر 
معصومی  باشــد که همه وجودِ روحی او علم 
و حکمت و اخلاق باشــد بازهم مورد دستور 
اســت که »وشــاورهم فی الامر« -آل عمران 
۱۵۴- و این یک واجبِ شــرعی اســت که به 

عهده رهبران جامعه است.
جالب اســت حضرت کاظم )ع( گرچه دارای 
مقام امامت اســت و در ظاهر عهده دار ریاستِ 
بر جوامع اســلامی  نیست و فقط بر بخشی از 
خانواده ها مانند بنی هاشم و یا شیعیان زعامت 
دارد، اما از مشــورت غفلت نــدارد و حتی با 

غلامان نیز نشست های مشورتی برپا می کند. 
ابوخالــد برقــی در کتاب »المحاســن« نقل 
می کند که حسن بن جهم گفت: نزد ابوالحسن 
الرضا -علیه السّلام- بودیم و نام و ذکر خیری 
از پدرش حضرت کاظم )ع( نمودیم. ایشــان 
فرمود: »هیچ عقلی با عقل پدرم قابل مقایسه 
نبود؛ با این حال چه بســا با غلامان سیاهش 
مشــورت می کرد. به او  گفتند: با چنین کسی 
مشورت می کنی؟! پدرم حضرت کاظم فرمود: 
چه بسا خداوند -تبارک و تعالی- زبانش را ]به 
خیر و صواب[ بگشاید. چه بسا غلامان پدرم به 
او مشورت و پیشنهادی می دادند و او در زمین 
و باغش اعمال می کرد؛ – کنا عند أبی الحسن 
الرضــا )ع( فذکرنا أبــاه )ع( فقال کان عقله لا 
یوازن به  العقول  و ربما شاور الأسود من سودانه 
فقیل له تشــاور مثل هذا قال إن الله تبارک و 
تعالی ربما فتح لســانه قال فکانوا ربما أشاروا 
علیه بالشی ء فیعمل به من الضیعۀ و البستان .«

عوام فریبی و ادعای ارتباط
با شخصیت های معنوی

جوامع دینی اگر صدها خوبی داشــته باشند 
که دارند، اما این دلیل نمی شــود که از همان 
دریچه دینی به جامعــه خرافات و موهومات 
تزریق نشــود.  اتفاقا جوامع دینی زمینه قبول 
و پرورش بذر و یا تخم های افعی بنام خرافات 
را بیشــتر از جوامع سکولار و یا بی دین دارند 
نشانه صحت این مدعا این است؛ وقتی کسی 
بــا حالت عرفانی بخود گرفتــن و صدا در گلو 
انداختن و گاهی گریه های دروغ و داستان های 
دروغ وســط میدان می آید، کارش می گیرد و 
هم نردبان قدرت را طی می کند و هم از ثروت 

و بیت المال بهرمند می شود!! 
این نمونه توجه کنید؛ شــیخ مفید در کتاب 
الارشاد نقل می کند؛ هارون وقتی به قبر مطهر 
رســول خدا نزدیک شد، در مقابل قبر ایستاد 
و اینگونه ادای احترام کرد: »الســلام  علیک یا 
رسول الله، الســلام  علیک یابن عّم«. سلام بر 
تو ای رسول خدا، سلام بر تو ای پسرعمو.  هارون 
با چنین بیانی خواست به حاضران رابطه نسبی 
خویش با پیامبر)ص( را القا کند و از این طریق 
به خود ببالد و بر دیگران برتر اســت. حضرت 
کاظم که در جمع حاضــر بود و عوام فریبی و 
دغلکاری  هــارون را نظاره می کرد، از جمعیت 
جدا شــد و به طرف قبر رفت و در مقابل قبر 
مطهر پیامبر ایســتاد و عرضه داشت: »السلام 
علیک یا رسول الله، السلام علیک یا ابه« سلام 
بر تو ای رســول خدا و سلام بر تو ای پدر. مهم 
این است امام کاظم علیه السلام با این رفتار به 

مجموعه حاضران فهماند که اگر هارون معیار 
برتری خود نسبت به دیگران را خویشاوندی با 
پیامبر)ص( می داند، من در حد بسیار بالاتری 
از این معیــار برخوردار هســتم، یعنی او اگر 
خود را پســر عموی پیامبر می داند، من فرزند 
پیامبر هستم.  هارون که انتظار چنین رفتاری 
را نداشت و برنامه های فریبنده خود را خنثی 
شده می دید، ســخت برآشفت بطوریکه رنگ 
صورتش تغییر کرد و آثار خشــم در چهره اش 
آشکار شد. زنده بودن جامعه و اندیشمندان آن 
به این اســت اجازه نقل خرافات و موهومات را 
در منابر و جلســات ندهند، خصوصا تریبون و 
رســانه هایی مانند نمازجمعه و مجلس شورا و 
صداوسیما و... که غفلت در این مسئله حیاتی 
دینی باعث ســیلاب شــدید بر تمام باورهای 

درست دینی خواهد بود.
شنیدن همه صداها 
حتی صدای مخالف

از دیگــر درس های مهم امــام کاظم )ع( که 
متاســفانه می توان گفت درد امــروز جامعه 
ماست؛ شــنیدن همه صداهاســت. این بیان 
امــام هفتم را ملاحظه کنیــد؛ مرحوم کلینی 
در بخش العقل والجهل از کتاب مهم »کافی« 
نقل می کند که امام کاظم )ع( به هشام فرمود: 
»ای هشــام! خدا اهل فهم و عقل را در قرآن 
رْ عِبَادِ الذَّینَ  بشارت داده و فرموده است: فَبَشِّ
بِعُونَ احَْسَنَه؛ پس بشارت  یسْتَمِعُونَ القَْوْلَ فَیتَّ
بده به آن بندگان من که به ســخن گوش فرا 
می دهند و از بهتریــن آن پیروی می کنند.« 
حضرت موســی کاظم)ع( در واقع با اشاره به 
ایــن آیه، تلاش دارند به یکــی از کارکردهای 
مهم عقل یعنی تجزیه و تحلیل و غربال کردن 
مسائل تاکید نمایند و وجه تمایز انسان با سایر 
موجودات را به نمایش بگذارند. رفع بســیاری 
از دردهای سیاســی و اجتماعی و پیداکردن 
راهکارهای مناســب برای مشکلات اقتصادی؛ 
اجــازه نظر دادن به افراد اســت، امــا اگر در 
جامعه ای یک صدا شنیده شود و آن شنیدن 
هم بخاطر تملق گوئی آن صدا از قدرت باشد، 
شــرائط بگونه می شــود که حل و فصل آن از 

عهده افراد خارج می شود!
ضرورت وجود تعقّل

 در کنار تخصص
محور مهم دیگری که می توان با شناسائی آن 
به دادِ مظلومان و رفع مشکلات امروز شتافت 
در ارج گذاردن به نگاه کارشناســی و تخصص 
اســت امــا در صورتی که علم بــا عقل، یعنی 
کارشناسی با فهم درست در انجام امور، همراه 
باشــد. در نگاه امام کاظم )ع( همانطوری که 
علم بسیار مهم و ضروری است، تعقل هم سهم 
بســزائی دارد. حضرت کاظم )ع( از یک سوی 
تاکید بر علم و دانشِ تخصصی دارد و از سوی 
دیگر فهم و تعقل و دانایی را مورد سفارش قرار 
می دهد و به هشــام فرمود: »یا هشام! ثمَُّ بیَنَ 
انََّ العَْقْلَ مَعَ العِْلمِْ.« عقل باید با علم توام باشد. 
به عبارتی علم مواد خامی اســت که به وسیله 
آن عقــل قدرت تجزیه و تحلیل را می یابد. در 
این راســتا آنچنان کارشناسی و فهم درست 
امور، مهم است که در روایتی که مرحوم برقی 
قمی  در کتاب المحاسن نقل کرده آمده؛ یکی 
از بســتگان امام کاظم )ع( برای امور باغداری 
شخصی را خواست استخدام نماید و در خدمت 
بگیرد، به واســطه ای بنا بود شــخصی را به او 
معرفی کنــد تصریح کرد که حتما خدمتکارم 

باید شیعه باشد. 
وقتی امام را از این موضوع باخبر شد، بلافاصله 
فرمودند؛ برای کار باغداری و کشاورزی کسی 
را انتخاب کن که تخصص در آن امر داشــته 
باشد و اینکه چه باوری دارد به خود او مربوط 
است؛ صلاحه لنفســه و لکن اشتر له مملوکا 
قویــا یکون فی ضیعته. ایــن راهنمایی بزرگ 
امام هفتم نشــان دهنده این حقیفت اســت 
کــه تخصص حرف اول را می زند و بســیاری 
از مشــکلات امروزِ ما در همین نقطه اســت! 
فراری دادنِ متخصصان، اندیشمندان، اساتید 
و بی میــل کردنِ آنان نســبت بــه ماندن در 
وطن رنج بزرگی اســت که دوای آن در گفتار 
ارزشمند امام کاظم )ع( قابل دسترسی است، 
اما آیا گوش شنوایی داریم که جان به سخنان 
رهبران بزرگ الهی مان داشــته باشیم مطلب 

دیگری است!
سخن آخر

شــیعه وقتی می تواند ادعا شیعه واقعی بودن 
داشته باشد که از راهنمایی های رهبران بزرگ 
خود که صاحب مقام عصمت هســتند، ارادت 
و محبت واقعی داشــته باشــد و آن ارادت در 

پیروی دیده می شود ولاغیر.

امام کاظم )ع( و دردهای امروز جامعه ما
حجت الاسلام والمسلمین  هادی سروش


